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Cena egzemplarza 1 Marka 

Łódź, wtorek, 9 grudnia 1919 r. I Rok I. 

Dział Sprawozdawczy. 

Z Obrad Magistratu. 

.f\kcja oświatowa Magistratu. 
Uchwalono zaprowadzić instalację 

oświetlenia elektrycznego w szkole 
miejskiej NQ 15 przy ul. Zielonej N2 
32, w celu uruchomienia wykładów 
popołudniowych i ewentualnie moż
ności prowadzenia w godzinach wie
czorowych nauki żołnierzy 4-go bao
nu saperów przez ręferat kulturalno .... 
oświatowy przy Dowództwie Okręg\l 
Generalnego Łódzkiego. 

Podział miasta na 13 dzielnic 
sanitarnych. 

Przyjęto w zasadzie wniosek No 19 
Wydziału Zdrowotności Publicznej z 
dnia 27. listopada 1919 r., dotyczący 
podziału "miasta na 13 dzielnic sani
tarnych, i polecono temuż Wydziało
wi opracowanie, po porozumieniu z 
Wydziałem Budownictwa i Wydzia
łem Dobroczynności Publicznej, no
wego projektu podziału miasta na 
dzielnice sanitarne. 

RpŁeka Miejska. 
Przychylono się do wniosku Wy

działu Zdrowotności Publicznej z dn. 
24. listopada 1919 r. i uchwalono 
uskutę<;znić remont lokalu, przezna-

czonego na pomieszczenie F\pteki 
Miejskiej, (ul. Piotrkowska N! 17), 
przewidując na ten cel, według kosz
torysu Wydziału Budownictwa, sumę 
około mk. 8,171.- z dz. VII, tyto 
XlXa, 

Oferta francuska. 
Przyjęto do wiadomości ofertę 

Francusko-Amerykańskiego 'Towarzy
stwa "The Foundation Company" .na 
urządzenie kanalizacji w Łodzi, bu
dowę gazowni i t. p. i zdecydowano 
odpowiedzieć, że Magistrat gotów jest 
udzielić jaknajdalej idących W} jaśnien 
w tej sprawie, skoro tylko zostaną mu 
przedłożone konkretne projekty.-

13-ta pensja dla odkażaczy 
miejskich. 

W związku z odez wą Wydziału 
Zdrowotności Publicznej No 2705 19/ 
VII z dnia 27 listopada 1919 r., uch
walono przy wypłacie l3-ej pensji od
każaczom Miejskiej Izby Odkażającej 
brać w rachubę tylko pensję bez 
dodatku za niebezpieczeństwo służ
by i diet. 

Uchylone podanie. 

Rozpatrzono podanie Łódzkiego 
Chrześcijańskiego Towarzystwa Dob
roczynnóści z· dnia 22. listopada 1919 
r., w sprawie udzielenia· większego 
jednorazowego zasiłku dla Domu 



2. Dziennik Zarządu m. Łodzi. NQ 8. 

Starców Kalek, i postanowiono, 
wobec braku odpowiednich fundu
szów miejskich, takowe uchylić. 

Zakup drzewa prz'ez Miasto. 
Przyjęto w zasadzie wniosek j\fg 4 

Wydziału Budownictwa z dnia 27. li
stopada 1919 r., nabycia od Zarządu 
Nadleśnictwa w Spale około 2,000 
mtr. 3 drzewa budolcowego z. cięcia 
1917 r. po cenie mk. 70.- za 1 metr 
sześć., uchwalając wszak'że materjał 
ten w stanie surowym przewieść do 
Łodzi i obrabiać w tartaku miejsco
wym. 

W sprawie szpitala przy ul. 
Karola 28. 

Rozpatrzywszy wniosek Na 7 Wy
działu Zdrowotności Publicznej z dnia 
28. listopada 1919 r., przychylono się 
do pierwszej' części tegoż, uważając 
za wskazane pozostawienie szpitala 
przy ul. Karola Nil 28, jako zapaso
wego, i uchwalono zawrzeć kontrakt 
na dzierżawę tego domu na lat trzy; 
jednocześnie polecono Wydziałowi 
Zdrowotności Publicznej otworzyć 
dla chorych chronicznych jeden 
obszerniejszy przytułek, zamiast pro
jektowanych dwóch. 

-----------------------------------
Z obrad Rady Miejskiej. 

Proto~uł. 

, 49'(1 sesji) posiedzenia Rady Miejskiej. 
Łódź, dnia 2 grudnia 1919 r. 

Komplet radnych: 74 Komplet członków 

Magistratu: 11 obecnych radnych: 56 obec
nych członków Magistratu: 10. 

Posiedzenie otworzył O godzip.ie 
7 min. 15 wieczór Przewodniczący 
R,adyMiejskiej, r~ f\. Rerąiszewski, w 
obecności 'quorum Rady lV'tiejskiej 
(66 'członków), zaprosiVlrszy do stołu 
prezydjalnego rr. W. F\damski<:>go i 
W. Doleckiegooraz sekretarza Pre
zydjurnp. P. Rundo do prowadzenia 
protokułu. . ' 

Przyje:to do wiądomośd 
. . . • ;1. Zawiad?~i~nia .'. radnycl'l: Bińkow~kiej, 

Flenny, Gulewsk1ego~ ]aranowskiego, Kierma-' 

sa, Langlebena, Marciniaka, Macińskiej Prasz
kiera, Pudlarza, RGzenblata, Rżewskiego, Sa
doczyńskiego, Sznella i Waszkiewicza, uspra
Wiedliwiających swą nieobecność na posiedze
niu Rady w dniu dzisiejszym. 

2. Zaproszenie Sekcji Oświatowej przy 
Związku Zawodowym urzędników miejskich na 
odczyt d-ra Kopcińskiego na temat: "Nałóg a 
postęp", odbyć się mający w dniu 4 grudnia w 
sali posiedzeń Rady Miejskiej. 

3' Zaproszenie Gzerwonego Krzyża, Ligi 
Kobiet Pelskich i Koła Polek do wziecia udzia
łu w zebraniu organizacyjnem komitetu gwiazd
kowego, edbyć się mają~em w dniu 4-go b. m. 
w lokalu Handlowców Polsl):ich, oraz oświad

czenie Przewodniczącego w tejże sprawie, że 
na rzeczone zebranie wydelegowany będzie je

den z członków Prezydjum. 
4. Sprawozdanie z działalności Komisji 

Kwalifikacyjnej za czas od 24 maja do 26 listo
pada r. b. 

5. Okólnik Ministerstwa Spraw Wewnętrz
nych N2 763, w sprawie uregulowania nalez
ności za kwatery dla wojskowych 

6. Okólnik Ministerstwa Spraw Wewnętrz
nych N! 764, w sprawie rewindykacji maszyn 
wywiezionych przez byłych okupantów do 
Niemiec. 

7. Program Zebrania Ogólnego Żwiązku 
Miast Polskich w dniu 6, 7 i 8 grudnia . r. b. 

8. Podanie stowarzyszenia nauczycieli ży
dów w przedmiocie przyznania nauczycielstwu 
szkół powszechnych. (etatowemu i nieetntowe
mu) 13-ej pensji narówni z innymi pracowni
kami miejskimi. 

Uchwalono: 
I. W sprawie podwyższenia 

panktów 1, 2 j 5 poz. IV tyto 
III dziala VI Wydziala Badowni

,ctwa o kwot~ ogólną mk. 435,000 
w związku z rozszerzeniem robót 
brukarskich: 

wobec tego, 
a) że Magistrat, zgodnie z po

stanowieniem Rady Miejskiej z dnia 
8/łV, 25jVI i 30jlX 1919 r, mocen 
jest wydatkować kwoty z poszcze
gólnych pozycji budżetowych jedy
nie w ramach ,I zeszłorocznego bud
żetu' i to do wysokości 9/12 sum 
wówczas uchwalonych. 

b) że, jak wynika z wniosku 
,Ng 24z.dn.51 paździęrnika 1919 r., 



Ng 8. Dziennik Zarządu m. Łodzi. 3. 

fV'lagistrat nie stosuje się do wzmian u 

kowanego postanowienia, natomiast 
asygnuje poszczególne kwoty na za
sadzie preliminarza na rok 1919/20, 
nieuchwalonego dotychczas przez 
Radę Miejską. 

. Rada Miejska, przychylając się 
do wniosku Magistratu NQ 24 z dnia 
31 października 1919 r. i uznając w 
danym wypadku potrzebę rozszerze~' 
nia robót brukarskich, celem dania 
zarobku znacznej liczbie bezrobot
nych, postanawia: 

1) wnieść do budżetu Dz. VI tyt. 
III, poz. 4 kwotę ogólną mk, 435,000 
podwyższając: 

p. 1 poz. 4 do mk. 550,000. 
" 2 " " » " 483.060. 
» 5 " " "" 50.000. 
2) wezwać Magistrat do: 
a) ścisłego przestrzegania obo· 

wiązujących w tej mierze postano
wień Rady Miejskiej. 

b) przedstawienia Radzie Miej
skiej we właściwym czasie konkret
nych wniosków w przedmiocie usta
lenia całkowitych pozycji budżeto
wych wzg!. przewidywanych przekro
czeń wzmiankowanych' pozycji. 

II. VI sprawie skreślenia po
zycji 4 Cl, tyt. III dzialu VI VI y
działu Budownictwa: 

Rada Miejska, przychylając się 
do wniosku Magistratu N2 25 z dn. 
31 października r. b., postanawia: 

I) zarządzić rewizję odnośnego 
postanowienia Rady Miejskiej; 

2) uchylając postanowienie swe 
z dnia 14 maja 1919 r., skreślić w 
budi:ecie w dziale VI, w wydatkach, 
w tytule III pozycję 4a mk. 500,000 
na "Nowe bruki z kostki granitowej"; 

3) w związkl! z postanowieniem, 
zawartem w punkcie 2, niniejszej 
uchwały. 

a) z mniejszyć poz. 1 tyto IV, 
działu VI, wydatków" "Zakup kostki 
granitowej" z mk. 375.000, - do 
mk. 50.000, 

b) zmniejszyć poz. 1 tyto H, dzia
łu VI, wpływów "Do.chody z miejskich 
składów budowlanych" z mk. 950,000 
domk. 625.000, 

III. 'W'ybrani; 
1. Do Komisji f\pelacyjnej do 

spraw rozkładu pożyczek miejskich 
r.r. M. HoIman, B. Kotkowski, i J. 
PogonowskL 

2, Do Komisji Skarbowej r. R. 
Krauze. 

3. Do Komisji Spraw Ogólnych 
r. R. Krauze. , 

4. Do Delegacji Zaprowiantowa
nia Miasta r. L. Kerna. 

5. Do Komisji Szacunkowej Miej
scowej, obejmującej powiat Łódzki, 
Brzeziński i Łaski, na członka r. J. 
Pogonowskiego, ina zastępcę r. F. 
Grossa. 

6. Do Komisji Świadczeń wojen'" 
nych, mających za zadanie szacowaw 

nie przedmiotów ekwipunku wojsko .. 
wego. 

d l a r o I n i c t w a na członka r. I. 
Grossa na zastępcę r. F\. Łęckiego. 

d I a h a n d I u na członka r. L. 
Koźmińskiego, na zastępcę "r. L. 
Mlintzberga. 

d l a p r z e m y s ł u na członka r. 
F\. S. Kenigsberga, na . zastępcę r. 
E. Hilszera. 

d l a rz e m io sł na członka r. f\. 
Zakrzewskiego, na zastępcę r. R. Szneli. 

IV. VI sprawie wyptaQenia Zt\H 

pomogi na wp,isy szkolne dla dzie1w4 

~i nanQzy~ielstwa szkól powsze~h ... 
ny~h m. Łodzi: 
Stwierdzając, że dobra praca nau

czycielstwa szkół powszechnych w 
skutkach swych ma wysoce doniosłe 
znaczenie dla rozwoju i pomyślnej 
przyszłości zarówno całego Państwa, 
jak i poszczególnych miejscowości. 

że dobra praca nauczycielska w 
wysokim stopniu zależna jest od do
statecznego zabezpieczenia bytu ma
terjalnego nauczyciela i od jego spo
koju o przyszłość własnych dzieci. 

że dotychczasowe wynagrodzenie 
nauczycieli szkół powszechnych jest 
zbyt niskie w porównaniu z innemi 
zawodami. 

że nauczycielstwu niezbicie przyy 
sługuje prawo naturalne do bezpłat
nego kształcenia dzieci swoich we 
wszystkich zakładach naukowych. 



4. Dziennik Zarządu m. Łodzi. 

Rada Miejska postanawia: 
1) wypłacić i w roku 1919/20, 

wzorem lat ubiegłych, nauczycielstwu 
szkół powszechnych miejskich w Ło
dzi zapomogę na wpisy za ich dzie
ci, kształcące się w średnich zakła
dach naukowych łnarówni z pra
cownikami miejskimi. 

2) wnieść na ten cel do budżetu 
Zarządu Miejskiego w roku adm. 
]919/20 kwotę ogólną mk. 110.000.-, 
podwyższając poz. 1 tyto V działu I 
do mk. 260.000.-, 

3) zobowiązać średnie zakłady 
naukowe, subsydjowane przez mia
sto do zwalniania od wpisów szkol
nych w pierwszej linji dzieci nauczy
cielstwa szkół powszechnych miej
skich. 

4) wezwać Magistrat do wyko
nania postanowień, zawartych w pun
kcie 1 i :5 niniejszej uchwały. 

V MI sprawie przyznania 13-ej 
pensji nau~zy~ielom szkół pow .... 
sZ<:~flny~h miasta Łodzi: 

Rada Miejska, przychylając się do 
wniosków fr. Wasilewskiego i Jarblu
ma, postanawia: 

,1) przyznać nauczycielstwu szkół 
powszechnych m~ Łodzi: 

a) etatowemu - zapo mogę jed
norazową w wyso!-:ości jednomiesięcz
nych dodatków do pensji, wypłacal-ł 
nychIprzez miasto na zasadzie uch
wały Rady Miejskiej z dnia 8 styQZ
nia 1919 r. oraz art. 8 Ustawy z dnia 
27. maja 1919 r. o ustalaniu i wy
nagradzaniu nauczycieli szkół pow
szechnych. 

b) nieetatowemu .. 13-tą pensję: 
2) wyznaczenie wysokości zapo· 

mogi wzgl. la-ej pensji~ przypadają
cej w myśl postanowienia, zawarte
go w, punkcie 1 niniejszej uchwały 
.jakoteż prawo do jej otrzymania, 
oprzeć, na zasadach, stosowanych 
względem wszystkich pracownników 
miejskich, zgodnią z właściwą uchwa
łą z dnia ts listopada 1919 r.: 

3) wypłacić, Vi mięsięcu grudniu 
1919. r. kwotę, należną nauczyciel
stwaztytułu . niniejszego postano
wienia: ' 

4) wnieść na ten cel do budżetu 
Wydziału Szkolnictwa w toku adm. 
1919/20 kwotę ogólną mk. 230.800.-, 

5) wezwać Magistrat do wykona
nia tej uchwały. 

Przed przystąpieniem do głosowa .... 
nia nad uchwałami No IV i V, wobec 
zakwestjonowania quorum, Prze
wodniczący stwierdza, że na sali 
obecnych jest 45 członków Rady 
l1iejskiej. 

Z powodu spóźnionej 'pory prze
wodniczący o godzinie lO-tej wie
czór zamyka posiedzenie, odraczając 
rozpatrzenie spraw, objętych jeszcze 
porządkiem dziennym, do Iposiedze
nia w dniu jutrzejszym. 

Przewodniczący: 

(-) f\. Remiszewski. 

Prowadzący protokuł: 

(-) P. Rundo. 

Prołokuł. 

50 (I sesji) posiedzenia Rady Miejskiej 
Łódź, dnia 3 grudnia 1919 r. 

Komplet radnych: 74 Komplet 
członków Magistratu: 11 obecnych 
radnych: 34 obecnych członków Ma
gistratu: 9. 

Posiedzenie otworzył o godz. 7 
min. 30 wiecz. zastępca przewodni
czącego Rady Miejskiej, r. L. Kern 
w obecności quorum Rady (43 człon
ków), zaprosiwszy do stołu prezy
djalnego r. sekretarza W. F\damskiego 
oraz sekretarza Prezydjum p. P. Run
do do wprowadzenia protokułu. 

Przyjęto do wiadomości: 

1. Zawiadomienia radnych: Babiackiego, 
Baumgartena. Bińkowskiej, Fatersona, Fichny, 
Gerdhardta, Gertnera, Grossa, GulewsJdego, Ja
ranowskiego; J arbluma, KaWzyńskiego,·Kapła
na, Kenigsberga, Kiermasa, Kotkowskiego, Ko
ziołkiewicza, LaTJglebena, Lubońskiego Łęckie

go. Marciniaka, Macińskiej, Margolisa, Mlintz
berga, PogonowsJdego. Praszkiera, Pudlarza, 
Rosenblatta, Sadoczyńskiego, Surmańskiego, 

Szendelowej. Sznella. Szymańskiego, Utty, Wajs
sa, Wasilewskiego, Waszkiewicza, tWęgierskie
go, Wójciaka i Zakrzewskiego, usprawiedliwia~ 



Dziennik Z a rządu m. Łodzi. 5. 
jących swą nieobecność na posiedzeniu ozi
siejszem. 

Po odczytaniu przez przewodniczącego li
stu otwartego wice-prezydenta I. Fatersona do 
Rady Miejskiej m. Łodzi treści następującej: 

lO Na swym wczorajszym posiedzeniu ple
ńarnym Rada Miejska powzięła dwie uchwały 
w sprawie wpisów dla dzieci nauczycieli szkół 

powszechnycb, kształcą~ych się w średnich za
kładach naukowych, oraz w sprawie przyzna
nia trzynastej pensji nauczycielstwu szkół po
wszechnych. 

Ostatnia uchwała została powzięta wbrew 
opinii Magistratu i orzeczeniu organów opinjo
dawczych Rady Miejskiej, za jakie poczytywać 
należy Komisję Skarbowo-budżetową oraz Ko-· 
misję do spraw ogólnych ktbre w umotywowa 
uiu swego stanowiska, podzielając opinię Magi
stratu, wskazywały na zły stm finansów miej
skich, nie pozwalający na dalsze jeszcze po
większenie niedoboru budżetowego za bieżący 

rok administracyjny, dosięgającego już przeszło 
27 miljonów marek. 

Z chwilą objęcia przezemnie powierzone
go mi przez Magistrat zaszczytnego stanowis
ka przewodniczącego Wyiziału FinansJwo-ra
ch,mkowegonie przestawałem ani na chwilę 

szukać dróg i środków pokrycia powyższego 

niedoboru. jako też poprawy złego stanu fiNan
sów miejskich. Wskazywałem wielokrotnie z 
mównicy radzieckiej, że jedynym środkiem po
krycia niedoboru w chwili obecnej, - to prze
jęcie 'przez Skarb Państwa strat wojennych m, 
Łodzi i w tym kierunku zmierzały przedewszyst
kiem moje usiłowania. Droga ta, jak wiadomo 
na razie zawiodła, Wszelako, przy współudzia
le Prezydjum Magistratu oraz p.p. posłów zia
mi łódzkiej, udało mi się uzyskać przyrzecze
nie p. Minitsra Skarbu częściowego pokrycia 
niedoboru pod postacią subwencji, pod warun
kiem atoli, is Magistrat i Rada Miejska dJło

tą wszelkich starań, by resztę niedoboru· wy
równać drogą osz')zędności, przykrych wpraw· 
dzie, częstokroć może nawet bolesny()h, lecz 
tym nie mniej bezwzględnie koniecznych. 

Wczorajsza uchwała dowiodła jednak, .że 

Rada Miejska przechodzi do porządku na za
iste rozpaczliwym stanem finansowym miasta, 
ignorując nawet w zllpełności jednobrzmiącą 

oplnje ciał, z jej własnego wybranych łona, jak 
Komisji Skarbowo - budżetowej i Komisji do 
spraw ogólnych. Rada Miejska pochopnie 
uchwała wydatki, ale nie wskazuje żadnych ra
cjonalnych a możliwych juz teraz do urzeczy-

wistnieniaśrodków celem ich pokrycia, przy 
uwzględnieniu obecnej sytuacji polityczno-spo
łecznej. Uchwała powyź!:lza tlasuwa mi nadto 
oba wę, że Rada Miejska, wstąpiwszy na ~liska 
drogę rozszerzenia ram budżetu, a więc i po~ 
większenia niedoboru wbrew opinji własnyc!l 

swych o"'ganów, - w dalszym ciągu _kroczyć 

nią będzie, świadomie w ten sposób przyspie
szając chwilę, gdy w kasie miejskiej zabraknie 
środków na opędzenie codziennych a najpiIniej
szych potrzeb naszego Samorządu. 

Jako przewodniczący Wydziału Finansowo
rachunkowego poczuwam się do obowiązkllPO
nownego ostrzeżenia Rady Miejskiej przed gro
żącym niebezpieczeństwem, dodając zarazem, że 
w tych warunkach nie mogę dłużej ponosić 

włoźo~ej na mnie przez Radę Miejską i Magi
strat odpowiedzialności za gosp0darkę finanso
wą miasta. 

Dziękując przeto za okazane mi zaufanie, 
pozwalam sobie złożyć na ręce Rady Miejskiej 
:!11andat wice-prezydenta i przewodniczącego 

Wydziału Finansowo- ~rachunkowego. prosząc 

zarazem o łaskawe wyznaczenie następcy, któ
remu mógłbym niezwłocznie przekazać agiendy 
powierzonych mi wydziałów. oc -

oraz wniosku zgłoszonego w tej mie
rze przez f. Drabarka i tow. w imie
niu frakcji P. P. S. a mianowicie: 

"Rada Miejska po wysłuchaniu oświadcze

nia wice-prezydenta Fatersona nie przyjmuj~ 

do wiadomości jego rezygnacji. 
Rada Miejska, uznając wysoce pożyteczną 

działalność wiceprezydenta Fatersona, jak 
równiez pobudki jego oświadczenia, podykto 
wane dobrem miasta; uznaje, że celem umotli
wienia mu harmonijnej współpracy, jak rów
nież dra usunięcia na przyszłość wszelkich nie~ 
porozumień, szczególnie w sprawach fillanso
wych, przekazuje załagodzenie i załatwienie 

tej sprawy Konwentowi Senjorów i zdanie re
lacji z przeblegu przez Prezydjum Rady Miej
skiej na najbliższem posiedzeniu." -

przewodniczący, przystępując do 
spraw, objętych porządkiem dzien· 
nym, otwiera obrady w sprawie »Dd: 
mu dla chorych chronicznych". 

Z powodu zakwestjonowania quo
rum i stwierdzenia zdekompletowa
nia sali,przewodniczący o godz. S-ej 
min. 20 wie cz. zamyka posiedzenie, 
odraczając przegłosowanie wniosku 
r. Drabarka i tow. jakoteż wniosków, 
zgłoszonych w sprawie "Domu dla 
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chorych chronicznych u, do następne
go posiedzenia. -

Przewodniczący: 

(-) L. Kern. 

Prowadzący protokuł: (-) P. Rundo. 

Sprawozdanie miesięczne za m. 
październik 1919 r. 

a.) Ogólne. 

1. Do komisji, mającej się zająć 
rozpatrzeniem projektu Ministerstwa 
Zdrowia Publicznego, dot. stworze
nia w Łodzi zakładu opiekuńczego 
dla dzieci bezdomnych i żebrzących 
p. n. "Pogotowie Opiekuńcze dla 
dzieci" wybrano, pp. Chwalbińskiego 
i Danielewicza. 

2. Ustalono nazwę domu dla nie
uleczalnie chorych na "Dom dla 

'Choronicznych Chorych". Uchwalono 
przyjmować do przytułku tylko ta
kie osoby, które, będąc dotknięte 
cierpieniami nieuleczalnemi, nie po
trzebują leczenia specjalnego, -a tyl
ko pewnej opieki, jakiej im nie mo
gą dać krewni, prawie wyłącznie 
niezamożni. Uznano za potrzebne 
poddanie kandydatów dla przytułku 
badaniu przez specjalną komisję le
karską oraz pr2iejście kandydatów 
przez obserwację szpitalną. Posta
nowiono przyjmować do przytułku 
przedewszystkiem stałych mieszkań·, 
ców m. Łodzi, zamiejscowych zaś 
dopiero po uzyskaniu od właściwej 
gminy zgody na pokrycie kosztów. 
Budżet domu dla nieuleczalnych 
chorych ustalono na okres półroczny 
na Mk. 157,730. 

o. W. związku z odezwami Ko
mitetu Pomocy dla Bezrpbotnych z 
Q!l.14/X 1919 r. 1663/3 j Komisarza 
Powiatowego dla Spraw Powrotu 
J~ńców w sprawie przejęcia rrzez 
Magistrat "Miejskiego Schroniska dla 
Bezdomnych" z dn. l/XI 19 r.Wy
dział zajął stanowisko odmowne, ze 
względu na":wysokie koszty utrzy
mąnia tej instytucji i uchwalił sprawę 
powyższą przedstawić Magistratowi 
do zadecydowania. 

. 4. Wydział doszedł do wniosku, 
że w celach oszczędnościowych po
żądane jest zmniejszenie ilości dziel .. 
nic" zapomogowych oraz zaprowa
dzenie wypłat zapomóg w terminach 

" miesięcznych. Powzięci.e ostatecz-
nej decyzji co do ilości, mających 
pozostać dzielnic odroczono do cza
su otrzymania konkretnych wniosków 
od przewodniczących obecnych dziel
nic zapomogowych. 

b. Szczegółowe. 
Sumy zwrócone w październiku Wy
działowi Dobroczynności Publicznej. 
Za wypłacone zapomogi M. 42,839.19 
" "leczenie' " 50,152.06 
" "lekarstwa" 1,168.96 
" utrzymanie w przytułku " 839.59 

Kos:?:tów pogrzebowych " 1,982.30 
M. 96,982.10 

Zapomogi w gotówce. 
Liczba osób, pobierających zapomo-

gi wynosiła w październiku. 

1
- d" doro-Id' ,I~ 

ro ZIn słych ~ecll razem I 
od 22. IX. 19 
do 6. X. 19 . 3122 3810 891 4701 
od 6. X. 19' 
do 20. X. 19 3085 3749 851 4600 

od 20. X. 19 
sio 2. Xl. 19 2977 3612 790 4402 
przeciętnietY-

1 godniowo po-
bierało 3061 3723 844 4567 

Za czas sprawozdawczy wypłacono. 

zapomóg nor.maInych Mk 76,778.-
" pa.dwyższonych" 286.-
" jednorazowych" 511.30 

razem Mk.77,575.30 

Kasa pożyczkowa. 
W ciągu 

otrzymano 
18,507.52 f. 

miesiąca 
tytułem 

-= 

października 
zwrotu Mk. 

Ogółem otrzymano tytułem zwro
tu Mk. 50,102.09 f. 

Pozostaje do ścią'gnięcia Mk 
679,815.63 f. 
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Sekcja Kobiet. 

p ozostało w dn, 
1. X. 19 . . . 
w ciągu miesią
ca przybyło. . 

Chrześc. Żyd. 

2577 710 

2037 52 
4614 . 762 

875 17 

37 6 

15 

wyzdrowiało 
odesłano do 
szpitala . 
odesłano do 
przyt. położno 
zmarło 34 8 
wykreślono 1310 2271 267 298 

2343 464 

Udzielono pomocy 
ambulator. . 2062 1005 
Udzielono pomocy 
lekarskiej . 1604 101 
Udzielono pomQcy 
akuszeryjnej.. 7 
O biadów wyd. I tyg. 6696 3894 

" "1I,, 9158 1913 
~ " III" 8336 1801 
" "IV" 8515 2621 
" "V" 7 252 1212 

Obia.dów dla" Przy t. 
dla Zebraków" . . 412 
Obiadów dziecinno'" 
szkolnych z Daru 
f\merykańskiego . 19 i 62 
Mleka wydano . 2436lit. 10231/ 2lit. 

Zestawieme ogólnych wydatków. 
Chrześcijańska Sekcja. 

a.) Utrzymanie chorych. 
Wartość zuży-' 
tych produktów M.16.155.44 
Wartośćproduk-
Jów, wydanych 
w naturze . '" 88.-
Utrzymanie ku-
chen . . ,. ." 2>.815.
Pensja pielęg .... 
niarek . . ." 11.600.- M.32.653.44 

b.) Rdministracja. 
Pensja pracow-
ników biura . M. 4.273.40 

Pensja kontro~ 

Żydowska Sekcja. 
a.) Utrzymanie. chorych. 
Wartość zuży-
tych produktów M .• 12.188.0B 
Pensja pracow-
ników kuchni . " 1.272.33M.18,~60.41 

b.) f\dministracj a. 
Pensja pracow-
ników biura . M. 1,158.
Pensja kontro-
lerek ..• " 5, 199.96 ~ 6,357.96 

c.) Różne wy-
dat.d 

Dom dla chronicznych 

I ' " I ..... ł\) 
oN N :.o <1.)' !>, 

El ~ o 
~ 

Pozostało w dn. 
1.X. 1919 . 30 39 

przyjęto w cią-

" 343.77 

M.20,162.14 

chorych. 

I 
'0 

I 
El 

<I.) <I.) 

ON N 
t1$ 

'"CI M 

5 74 

gu miesiąca. . -=- -=-1_1 ___ 1_ 

30 39 6 75 
zwolniono w cią-
gu miesiąca. . _4 ___ 6_ -=-~ 

26 33 6 65 

Ogólne wydatki Mk. 14,338.04 
wynoszą ~ . .========= 

Komitet Zagonków. 
Dnia 31.X.19 liczba działów wynio

sła 4123-·obszaru 351 morgów 84 
prętów. 

Wpłynęło ,za wypożyczone kar-
tofle Mk. 12,421.40. 

. Pochowano w miesiącu październiku 
1919 na koszt miasta 

chrześcijan 158 
żydów 72 

ogółem _ 230 

Sprawozdanie Urzędu Mieszlta
riiowego od 15 lipca do 30 wrze

śnia 1919 r. 

lerek . . . . .!!...!:800.- " 9.073.40 

Urząd Mieszkaniowy powstał w 
połowie Lipca b. r. Wobec wielu 
zatargów pomiędzy lokatorami i 
właścicielami domów na tle ustawy 
Sejmowej z dn. 28jVl, pierwszym 
zadaniem Urzędu było zajęcie się M.40.731.84 
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powołaniem do życia, przewidziane
go w Ustawie Sądu rozjemczego dla 
spraw najmu. Po zaaprobowaniu 
przez Magistrat projektu budżetu po
rozumiano się z Prezesem Sądu 
Okręgowego w sprawie nominacji 
przewodniczącego i zastępcy, jak 
również zatwierdzenia ławników. Spra
wa obsadzenia tych stanowisk ze 
względu na ich charakter i wyma
gania ustawy natrafiła zrazu na dość 
znaczne przeszkody, których prze
zwyciężenie wymagało aż kilku ty
godni. 

Skład osobisty Urzędu Rozjem
czego ustalony został dopiero w dru
giej połowie sierpnia. Prz~wodni
czącym z nominacji Prezesa Sądu 
Okręgowego został p. W,ładyslaw 
Cedrowski, jego zastępcą p. Jan 
Odyniec. W końcu sierpnia odbyła 
się w Sądzie Okręgowym konferen .... 
cja Prezesa Sądu Okręgowego i 
członków Sądu z, Wydziału Cywilne
go z członkami Urzędów Rozjemczych 
m, Łodzi. Pabjanic, Zgierza i Toma
szowa przy udziale przedstawicieli 
Urzędu Mieszkaniowego przy Magi
stracie m. Łodzi. Celem tej konfe .... 
rencji było omówienie zakresu kom
petencji Urzędów Rozjemczych, form 
ich urzędowania i ustalenia stosunku 
do Sądów Koronnych. 

Okres organizacyjny tego Urzędu 
skończył się 4 września b. r. w któ
rym to dniu otwarto kanceIarję. 10-go 
września odbyła się pierwsza sesja 
sądowa. 

W ciągu tegóż okresu Urząd 
Mieszkaniowy zajęty był jednocześ
nie pracą przygotowawczą w celu 
zorganizowania przewidzianej w de
krecie Naczelnika Państwa Inspekcji 
mieszkaniowej. 
'W myśl uchwały Komisji Miesz

kaniowej, powziętej na l-szem po
s}edzeniu w dn. 24-go lipca podzie
lono miasto na 6 okręgów, z dosto· 
sow:aniemich do granic Komisarja
tów PoHcji.W każdym· okręgu po
stanowiono utworzyć Inspekcję. mie
szkaniową, składającą się z członków 
honorbwychoraz przedstawicieli od-

. powiednich Urzędów, stosownie do 
I • ' 

regulaminu dla inspekcji mieszkanio
wej, wydanego przez Mi nistra Zdro
wia Publicznego z dn. 25/I1I b. r. W 
sprawie honorowych członków inspe
kcji Urząd Mieszkaniowy zwrócil się 
do wszystkich związków zawodo
wych i stowarzyszerl społecznych 
naszego miasta. Narada z przedsta
wicielami tych instytucji odbyła się 
w dn. ] 3 sierpnia. Po zapoznaniu 
się z zadaniem, jakie ma do speł
nienia inspekcja mieszkaniowa-obe
cni przedstawiciele Zarządów po
szczególnych instytucji zobowiązali 
się przedstawić Urzędowi Mieszka
niowemu z pośród grona reprezento
wanych przez nich związków listy 
kandydatów na członków honoro
wych Inspekcji Mieszkaniowej. Listy 
te przedstawione zostały dopiero po 
parokrotnych przypomnieni~ch, pier
wsze zebranie zatem przyszłych 
członków honorowych inspekcji od
być się mogło 17 Września. Na ze
branie to zjawili się nie wszyscy kan
dydaci podani na listach związko
wych. 

Po :?:aznajomieniu zebranych z 
obowiąikami członków inspekcji i 
uzyskaniu od nich piśmiennych zo
bowiązań, listę kandydatów przed
stawiono Prezydjum Magistratu do 
zatwierdzenia i przystąpiono do urzą
dzenia 6-ciu biur Okręgo~ych Inspek
cji. 

Uruchomienie iQspekcji mieszka
niowej wstrzymywały trudności przy 
obsadzeniu stanowisk technika budo
wlanego oraz lekarza hygienisty. 

Pomimo ogłoszonego przez Ma .. 
gistrat konkursu, stanowiska te do 
l-go października r. b. nie były obsc:\
dzone. w braku odpowiednich kan
dydatów. 

Należy zaznaczyć, że do 1 '"'go 
września Urząd Mieszkaniowy nie' 
posiadał własnego lokalu, korzysta
jąc do tego czasu z pomieszczeń 
komisji podatkowych. Z tego po" 

. wodu .nie można było również uru
chomić biura wykazu wolnychmie
szkań, pomimo przygotowania wszy
stkich formularzy. 
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Po urządzeniu jednak własnego 
lokalu przy ul. OIgińskiej 3, w dniu 
19 września, w porozumieniu i łącz
nie z Urzędem Walki z Lichwą i 
Spekulacją zarządzono obowiązko
we zameldowanie wszystkich wol
nych lokali, pod groźbą surowych 
kar administracyjnych. 

Zebranie całego materjału i na
leżyte opracowanie takowego, jak 
również uzy.skanie odpowiedn'jej 
Uchwały Rady Miejskiej o pobiera
niu' opłat za udzielanie przez biuro 
wykazu wolnych mieszkań informacji 
przypada już na następny okres 
sprawozdawczy. 

16-go Września wreszcie Urząd 
Mieszkaniowy odbył konferencję z 
'przedstawicielami Zarządów Stow. 
Właścicieli Nieruchomości w sprawie 
niewykończonych i zdewastowanych 
domów, w wyniku której delegaci 
tych stowarzyszeń zobowiązali się 

poruszyć tę sprawę na posiedzeniu 
swych zarz'ądów w celu zebrania 
materjalu i przedstawienia go wra'z 
z odpow~edniemi wnioskami Urzędo- , 
wi Mieszkaniowemu. 

Po za tym Urząd Mieszkaniowy 
od początku swego istnienia udzielał 
porad prawnych w kwestjach zwią
zanych z umową najmu zarówno lo:" 
~atorom jak i właścicielom domów 
i interwenjował w wypadkch ujawnio
nej samowoli gospodarzy domów, 
wzywając tych ostatnich do Biura 
Urzędu, zapobiegając tym sposobem 
często nieuprawnionemu wyzyskiwa
niu nieświadomości lokatorów, zwła
szcza z pośród ludności robotniczej. 

W tym okresie Urząd Mieszkanio-
, wy składał się z trzech osób, miano
wicie: kierownika, sekretarza i ma
szynistki. 

Łódź, dn, 21 listopada 1919 r. 

-----
Sprawozdanie Komitetu Tanich Kuchen zdziałalności kuchen za 

czas od 1jVH do 30 IX. ,1919 r. '" 

W Y D R N O O B I R D Ó W. 

w Lipcu Iw Sierpniulwwrześniul Razem 

w 23 kuchniach ludowych dla 
dzieci (16 chrześc. i 7 żydowsk.) 

w 30 kuchniach ludowych mie:
szanych (21 chrześc. i 9 żyd.) 

w 2 kuchniach średnich (ży'" 
dowskich) 

w 1 kuchniach dla intelig. 
chrześcijańskiej (młodzieży 
szkolnej) • 

w 7 kuchni dla intelig. 
(mieszanych) (3 chrześc. i 4 

495714 469433 455766 1420913 

914832 947422 908045 2770299 

11332 6998 2905 21235 

4330 7481 11811 

424g7 34123 26945 193555 
-------i--------!-------·I-----~Ii----------'-

11464365 1462306 1401142 4,327,813 
żydowskich 

w jednej ludowej 
kleików 

w.ydan~ I 
3536 3,5?6 

Razem 4,33],349~ 
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WYPŁACONO KUCHNIOM 

Za 4,327,813 obiadów 
i 3536 po rc. kleików, 
wydanych w powyż
szych kuchniach ., 
f\dministracja w kuch- I 
niach od 38000 obia
dów wynosi 

w Lipcu 

Mk. 

399032 

19000 

418032 

I f. l 
10 

-
10 

-
w Sierpniu l we Wrześniu l R A Z E M 

Mk. I f. _ Mk. I f. Mlc. If. 

396234 40 386704 50 1,181,971 -

19000 - 19000 - 57,000 -
1
40 

1
50 

-
415234 4Q5704 1,238,971 -

W tej sumie wypłacono kuchniom lepszego typu za 136601 obiadów 
31418 marek i 23 fenigi.-

Pozatem kuchnie otrzymują co mie.siąc. 
Na komorne przeciętnie po . mk. 1650.
Na wydatki gospodarcze, utrzymanie czystości i hygieny " 5060.
Reperacja kotłów " 300.-

Razem mk.7010.-

aWl\Gfl: Cyfry wykazane w niniejszem sprawozdaniu za m. wrzesień, jak 
wydanych obiadów, tak też przypadających kuchniom zapo· 
móg, są podane w przybliżeniu, na podstawie niesprawdzonych 
jeszcze sprawozdań.-

Spra~ozdanie Lekarza weteryna
rji rzeźni miejskiej w Łodzi za 

listopad 1919 f. 

W listopadzie dost~rczono do za
bicia w rzeźni miejskiej bydła roga
tego 651 szt., w tym wołów 4, by
ków 15, krów 376 j jałowizny 256, 
zatym cieląt 20, owiec, 125, kóz 42, 
świń 3359 i koni 59. Przy oględzi
nach przed ubojem żadnych chorób 
zaraźliwych nie stwierdzono u bydła, 
cieląt, owiec,.kÓz i koni, u świń zaś 
'zauważone> rózę u 3szt. Po uboju 
- u. świń stwierdzo!'!o trychinozę u 4 

szt., z których u 2 w słabym stop
niu, Uli 2 zaś w znacznym, stopniu. 
Mięso i. organy (oprócz żołądka i ki
szek. które zniszczono) od pierw
szych 2 szt. ~terylizowano w aparacie 
rzeźni,. od następnych 2 szt. mięso i 
wszystkie organy oddano do znisz
czenia w aparacie De la Croix., 

tłuszcz zaś od w~zystkich 4 szt. prze .. 
topiono. Mięso sterylizowane i wy
topiony szmalec wydano właścicie
lom. Następnie u 13 świń stwierdzo
no wągry, w tym u 8 szt. w słabym 
stopniu, u 5 zaś w znaczniejszym 
stopniu. Mięso od 8 wągrowatych 
świń zasolono w rzeźni na 4 tygo
dnie? od 5 zaś przegotowano i f.WY
dano właścicielom. Dalej u świń 
stwierdzono różę u 3 szt. wskutek 
czego całe sztuki przegotowano, 
organy zaś zniszczono. 

Następnie u 48 szt. stwierdzono 
gruźlicę, wskutek czego zniszczono 
48 płuc i 1 wątrobę. Potym u 29 
szt. znaleziono bąblowce, wobe'c 
czego zniszczono 29 wątrób i 18 
płuc .. Przy oględzinach bydła rag. 
stwierdzono grużlicę u 27 szt., wsku
tek czego zniszczono 16 całych ośro
dków, 11 płuc, 2 żołądki i 2 kiszki. 
Następnie u bydła skonstatowano , 
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motylicę u' 17 szt., wskutek czego 
zniszc~ono 17 wątrób. Przy oglę
dzinach koni stwierdzono gangrenę 
płuc u 1 szt., którą całkowicie oprócz 
skóry zniszczono i u 1 konia' znj
szczono płuco 'wskutek bronchitu. 
Przy badaniu mikroskopowym mięsa 
wieprzowego zbadano 3359 próbek 
mięsnych od swiń miejscowego ubo
ju, przytym sporządzono 40308 pre
paratów i 103 próbki mięsa przywo
zowego z Poddębie dla firmy J. Ki
jak, z których sporządzono 1236 
preparatów. 
Łódź, dn. 4 grudnia 1919 r. 

Lekarz weterynarji 
J. Stojanowski. 

Sprawy 
Oświato,vo~I{ulturalne. 

lYIiasto ł.tódź. 
(Kratki szkic historyczny). 

IV. 
Udział Łodzi. w życiu politycz

nem datuje się od roku 1906, kiedy 
została otwarta pierwsza Duma pań
stwowa w Rosji i do której wstąpił 
jeden poseł z Łodzi. 

Do list wyborczych zapisanych 
było wtedy 43,516 osób, mających 

i prawo głosu. W kwietniu 1906 roku 
wybrano 80 wyborców z czterech 
dzielnic miejskich i 7. wyborców 
z kurji robotników fabrycznych wię" 
kszych zakładów przemysłowych. 
Głosowało 32,336 osób. Wybranych 
zostało: 38 wyborców z ludności 
polskiej, 14 z niemieckiej i 35 z ży
dowskiej. 

Wybór posła odbył' się 3 -maja 
tegoż roku. Wyborcy-żydzi uchylili 
się od uczestnictwa w wyborach i na 
nie nie przybyli, stawili się tylko po
zostali wyborcy w liczbie 52. Jedno
głośnie został wybrany f\ntoni Rząd, 
lekarz. 

Podczas sporządzania list wybor- . 
czych przez Komisje Obywatelskie, 

~ w dniu 25 stycznia, o godz. 3 i pół 
po południu, kiedy powychodzili 
z biur pracownicy na obiad, a po-

zostali tylko woźni, do biur I, II i IV 
dzielnic miasta jednocześnie wtar
gnęły grupy żydów, w liczbie Otl 15 
do 20 osób, i zniszczyły wszystkie 
listy wyborcze. które na nowo trze
ba było sporządzać. 

Nie długo jednak istniała pierwsza 
Duma, wydała się ona rządowi ro
syjskiemu zbyt wolnomyślną, została 
przeto rozwiązana i w październiku 
tegoż 1906 roku zarządzono nowe 
wybory do drugiej Dumy, podług 
zmienionej ordynacji wyborczej, któ
ra prawie o 2/3 zmniejszyła liczbę 
posłów z Królestwa. 

Do list osób, mających prawo 
głosu, zostało zapisanych 21,265, 
o połowę mniej aniżeli pierwszym 
razem. W wyborach 80 wyborców 
miejskich i 7 z kurji robotniczej, 
które się odbyły w styczniu 1907 r .. 
uczestniczyło 13,317 osób. Wybra
nych zostało: 43 wyborców z ludno
ści polskiej, 26 z niemieckiej i 18 
z żydowskiej. 

28 lutego 1907 roku 78 głosami 
obrany został posłem do II Dumy 
F\leksander Babicki, adwokat przy
sięgły. 

l ta druga Duma nie była dogod
ną rządowi rosyjskiemu, przetrwała 
zaledwie kilka miesięcy i znowu w 
czerwcu 1907 roku przystąpiono do 
sporządzenia nowych list wybor .. 
czych. 

Listy te obejmowały 20,065 osób, 
mających prawo głosu. Wybory wy ... 
borców odbyły się 1 października 
1907 roku, w których przyjęła udział 
nieznaczna część ~p~awyborców, bo 
tylko 5,299. Wybrano 62 wyborców 
z ludności polskiej, 1 .z niemieckiej 
i 23 z żydowskiej. 

Jak małe było zainteresowanie 
temi wyborami świadczy także fakt, 
że na wyznaczone w dniu 29 paż
dziernika 1907 roku wybory posła 
do Dumy z liczby 87 wyborców 
przybyło tylko 20, przeto wybory 
odbyły się w drugim o~tatecznym 
terminie 5 listopada tegoż roku. Wy
brany został do 111 Dumy powtórnie 
lekarz F\ntoni Rząd, który jednak 
w 1910 roku złożył swój mandat 
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i na jego mIejSCe wyborcy wybrali 
z pośród siebie 18 września 1910 r. 
robotnika fabrycznego Józefa Run
ciszkiewicza. 

Wybory do IV i ostatniej Durny 
państwowej. odbyły się w 1912 roku. 
Na listach prawyborców figurowało 
16,694 osób. Uczestniczyło w wybo
rach wyborców 9.264 osób. Wybra
nych zostało: 6 wyborców z ludno
ści pólskiej-wszyscy z kurji robot
niczej, 28 z niemieckiej, 1 z rosyj
skiej i 52 z żydowskiej. 

W wyborach posła przyjęło udział 
83 wyborców, 48 głosami został wy
brany lekarz Mejer Bomasz. 

Działalność Dumy państwowej ro
syjskiej, w ciągu jej istnienia, niczem 
nie zaznaczyła się w życiu miasta 

Moszek- Ela Halpern, rabin, - ze 
Związku Ortodoksów, i Jerzy Ro
senblaU, lekarz,-z Sjonistów . Na'ro
dowych. 

Uroczystości, związane z otwar
ciem Sejmu Ustawodawczego w War" 
szawie, rozpoczęły .się w niedzielę 
dnia 9 lutego 1919 roku, a następ: 
nego . dnia, w poniedziałek, o godz. 
11 mmut 45, nastąpiło otwarcie Sej" 
mu przez Naczelnika Państwa. 
- Sprostowanie. 

W NI.! 6 "Dziennika Zarządu", w 
art. "Miasto Łódź", na str. 17, 
(szpalta pierwsza), wiersz 5 od dołu 
zamiast ',,240,295", winno byĆ 
,,865,426". 

Uruchomienie uniwersytetu 
ludowego. 

Łodzi. \ ' 
Kiedy nareszcie kajdany politycz- W tych dniach zostanie uruchomiony uni-

nej niewoli naszej zostały zerwane wersytet ludowy w Łodzi. W budżecie miej 

i powstała wolna, niepodległa Rzecz- skim na cel ten wyasygnowano 7440 marek. 

pospolita Polska, Naczelnik Pań5twa Regulamin dla zbióre!< ulicznych. 
Józef Piłsudski, dekretem, wydanym 
28 listopada 1918 roku, polecił, aże
by 26 stycznia 1919 roku dokonano 
wyboru posłów do Sejmu Ustawo
dawczego na zasadach powszechne
go, równego, bezpośredniego i taj
nego głosowania. Łodzi przeznaczo
no 10 mandatów poselskich. 

. Pierwszy to raz przyjęły udział 
w wyborach kobiety, narówni z męz
ką ludnością. 

Wybory w Łodzi odbyły się w 
zupełnym porządku, spokoj u nigdzie 
nie zakłócono' Na 195,003 wyborców 
głosowało 154,402. Udział kobiet' w 
wyborach był wielki. . 

Wybrani zostali: 
Walenty N\ichalak, robotnik, Lud

wik Waszkiewicz, nauczyciel i Jan 
.Dąbrowski, pracownik handlowy,
z Narodowego Związku Robotni
czego; 

Leopold Skulski, inżynier, i F\n
toni Harasz,-z Narodowego Stron
nictwa Demokratycznego; 
. Bronisł.aw Ziemięcki, technik, i 

Kwest ja uregulowania dotychcza
sowego sposobu zbiórek ulicznych 
we Lwawie na rozmaite cele huma
nitarne była przedmiotem obrad na 
wczorajszem posiedzeniu magistratu. 
Wobec tego, iż udzielanie zezwoleń 
na wszelkie zbiórki należeć będzie 
w niedalekiej przyszłości do zarządu 
gminy, magistrat lwowski opraco
wał projekt regulaminu, w myśl któ
rego w jednym dniu nie mogą się 
o.dbywać dwie zbiórki. 'Ubiegające 
SIę o zezwolenie instytucje winny 
się wykazać przynajmniej l-roczną 
działalnością, a komitety mają przed
stawić dwie osoby znane zdziałalM 

ności społecznej. Komitety zbiórko-
we muszą podać wyraźny cel zbiór- .
ki i do dni 14 złożyć szczegółowe 
sprawozdanie o wyniku zbiórki. Ko
mitetom zbiórkowym i biorącym w 
zbiórce udział osobom wydawane 
będą legitymacJe ted.n_~.g.? _ tx pu. 

Sprawy . fInansowe. 
F\leksander Napiórkowski; literat,-
Polskiej Partji Socjalistycznej; Podatek repartycyjny. 

·JÓzef Spickerman, rzemieślnik,- I Ministerstwo skarbu wyznaczyło 
.ze Zwiątku niemieckiego; i • dla m. Łodzi kontyngens repartycyj~ 
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nego podatku przemysłowego za rok 
1919 w kwocie mk. 1,575,000.-

Wymiar i pob5r podatku dokona
ny będzie, jaki w latach poprzednich, 
za pośrednictwem magistratu, który 
obowiązany jest wnieść wymienioną 
sumę kontyngensu do kasy skarbowej. 

Do celów wymiaru podatku re
partycyjnego oddział podatkowy ma
gistr~tu w tych dniach rozpoczął wy
syłanie formularzy deklaracyj do 
osób, podlegających podatkowi. Oso:.. 
by te we własnym interesie dla 
uchronienia się od przeszacowania 
zysków winny dokładnie wypełnić 
formularze i zwrócić je w oznaczo
nym terminie 8-iodniowym. 

50 % dodatek do' podatł{u pa
tentowego. 

Miejski Urząd Sekwestracyjny w 
tych dniach rozpoczyna przymusową 
egzekucję BO%-owego 'dodatku do 
podatku patentowego za rok 1919. 
W celu zaoszczędzenia kosztów egze
kucyjnych zaleca się płatnikom na
tychmiastowe uiszczenie podatku do 
Miejskiej Kasy Podatkowej Nowy 
'Rynek 14. 

Prace nad budżetem miejskim. 
Komisja ibudżetowa Rady miej

skiej, pracującej nad rozpatrzeniem 
budżetu za rok 1919-20 dotychczas 
zdołała zakończyć rozpatrzenie budże
tów wydziałów- szkolnictwa, dobro
czynności, komitetu tanich kuchni. 
Obecnie rozpatrywany jest budżet 
wydziału zdrowotności publicznej. 
Ażeby przyspieszyć prace, zamiast 
dotychczasowych 3 posiedzeń, wyz
naczono 4 w tygodniu. Wątpjćnale
ży, czy komisja zakończy swoje pra:
ce w tym roku, tak że zarząd miej
ski prawdopodobnie przymuszony 
będzie pracować, z prowizorjum bud
żetowem w czwartym· kwartale roku 
budżetowego. 

Wizyta p. Piewochy w Łodzi. 
Kierownik wydziału finansów i 

rachunkowości fmagistratu ;m. War
szawyp. Piewocha, podczas pobytu 
swego w Łodzi zainteresował się sy .. 

stemem rachunkowości magistrackiej 
w oddziałach: fjnansowym dobroczyn
ności publicznej (przy rewindykacji 
kosztów leczenia), oraz w podatko
wym. Uznał on, iż system rachunko
wości postawiony jest na bardzo wy
sokim poziomie, iż magistrat war
szawski w wielu szczegółach mógłby 
na wzór łódzki wprowadzić wiele 

. udoskonaleń. 
P. Piewochę oprowadzał po wy

działach, oraz udzielał wyjaśnień re
ferent do spraw budżetowych p. L. 
Tempelhof. 

Pozwolenia na prowadzenie han
dlu. 

Okręgowy urząd przemysłowy 
ministerstwa przemysłu i handlu 
przekazał Magistratowi prawo wyda
wania zezwoleń na wszelkiego ro· 
dzaju handle, cukiernie, piekarnie, 
sklepy, pralnie i t. d. Magistrat po· 
lecił załatwienie powybJzych spraw, 
według dotychczasowej techniki, std
sowanej przez urząd przemysłowy. 

Sprawy aprowizacyjne. 

Zboże i mąka. 

Komitet rozdziału chleba i mąki z 
państwowego urzędu zbożowego 
otrzymał pierwsze transporty zboża 
i mąki, doprowadzonego do Łodzi 
podwodamj do f\leksandrowa, a na
stępnie przewiezione do Łodziw?
gonami kolejki elektrycznej. Kiedy 
spodziewać się należy dalszych tran
sportów i w jakich rozmiarach~ na
razie określić nie można. 

Konferencja w sprawieaprowi-
zacji. 

Podczas pobytu w Warszawie 
prez. Rżewski oraz wiceprezydent 
Wojewódzki odbyli dłuższą konfe
rencję z dyrektorem wydziału zapro
wiantowania magistratu· m. sto,War
szawy p. Wyczółkowskim. 

Na zjeździe aprowjzacyjny:n miast 
prezydent Riewski zaatakował ostro 
obecną politykę aprowizacyjną Sej-
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mu i wskazał na walkę, jakm się na 
tern polu odbywa pomiędzy wsią a 
miastem. Chłopi dla swych ego" 
istycznych celów, dla zysków pie
niężnych wygładzają wielkie ośrodki 
przemysłowe. Jedynie stworzenie 
silnej organizacji Związku miast na 
gruncie aprowizacyjnym może się 
tej polityce skutecznie przeciwstawić. 

Sprawy Miejskie. 

Nowy ogród miejski. 
Wydział plantacji miejskich zajęty 

jest obecnie szczegółowem opraco
waniem planów nowego ogrodu 
miejskiego na zachodzie miasta za 
torem kolei kaliskiej. 

Będzie to olbrzymich rozmiarów 
miejsce spacerowe na przestrzeni 240 
hektarów. (466 mórg) lasu miejskiego 
i dawnych karczowisk, w ,którym 
uwzglęcinione zostały wymogi nowo
czesnych rozrywek. 

Jest ośmiomorgowe boisko, jest 
tor dla cyklistów, którego długość 
obliczono na 466 metrów, a budowa 
przeprowadzona być ma wedle wska
zówek sportowców i ostatnich wska
zań techniki sportowej. 

Wreszcie, jeżeli przyjmiemy pod 
uwagę zasklepienie Łódki na całym 
terenie ogrodu, utworzenie paru je
ziorek i inne poważnei roboty,moż
na sobie wyobrazić piękno - two
rzonego olbrzymich rozmiarów zie
leńca, który ma dać miastu nowe 
płuca. 

Roboty rozpoczęte być mają na 
wiosnę roku przyszłego. 

Bajer, naczelnik Wydziału Gospodar
czego Magistratu, inż. Goldberg, kie
rownik Oddziału Zabudowy Miasta, 
oraz przedstawiciele Właścicieli Nie
ruchomości Frydrych, Dohring, 00-
branicki i Bochczewski. Posiedzenie 
zagaił prezydent Rżewski, akcentu-
jąc powagę sprawy, gdyż wojewódz
two Łódzkie musi posiadać swą sie
dzibę w naszym mieście, zaś kon
kuruje z nami w tym względzie Piotr
ków, który posiada nadmiar lokali 
po byłych władzach rosyjskich. Spo
łeczeństwo w wynalezieniu odpowie
dnich lokali winno okazać we włas
nym interesie jak najskuteczniejszą 
pomoc. W dyskusji zabierali głos pp. 
Frydrych. Dobranicki, Dooring, inż. 
Goldberg, i inż. Bajer. Okazało się. 
iż rugowanie lokatorów z mieszkań 
prywatnych nie da się przeprowadzić 
gdyż wywołałoby kolojalny sprzeciw 
przy dzisiejszej nędzy mieszkanIowej. 
Niepozostaje nic innego, jak zaję
cie na potrzeby województwa stoją
cych pustkami pałacy, wilIi, ewentu
alnie hoteli. Wybrano komisję kwa
terunkowę złożoną z pp. Bajera, 
Frydrycha, Goldberga i Sochaczew
skiego. Komisja obejrzy odnośne 
Iok?lle i przedstawi władzy gotowe 
wnioski. Z żalem należy zaznaczyć, 
iż społeczeństwo, które winno doło
żyć wszelkich wysiłków, celem nale
żytego zagospodarowania się u nas 
województwa nie odnosi się do ca
łej sprawy z należytą uwagę i tros
kliwością. 

Rkcja mieszkaniowa Magistratu. 
Jak wiadomo, miejski Urząd 

Mieszkaniowy zarządził meldowanie 
domów niewykończonych i zdewasto-

Lokal dla województwa. 

W d. 4 b. m. odbyła się w Ma
gistracię naradą w sprawie lokalu dla 
województwa Łódzkiego na której 
obecni byli pp. Rżewski, prezydent 
Miasta, Starosta Zbrożek, przedsta
wiciel Łódzkiej Dyrekcji odbudowy 
M. R., p. Wielichowski, Konserwator 
Okręgowy Nin.Szt. i K.dr. Pio .. 
tr~wski inż. Stebelski kierownik Wy~ 
dZIału Budowlanego Magistratu, inż. 

, wanych mełd. idzie nader opiesza
le i właściciele domów nie wykony
wując rozporządzeniadziałają tylko na 
własną szkodęgdyż nie będą mogły im 
być przyznane pożyczki na budowę 
i reperacje powyższych budynków. 

Delegacja robotników łódzkich 

u ministra JasiC?nowskiego. 
w dn. 1b. m. delegaCja robotników ziem

nych .z m. Łodzi wra,z z prezydentem mi~sta 
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p. Rżewskim oraz wir,eprezydentem p. Woje
wódzkim konferowała w Warszawie z ministrem 
robót publicznych p. Jasionowsk~m. Nil konfe
rencji omawiano· najrozmaitsze szczegoły w 
kwestji dalszego prowadzenia robót. Minister 
obiecał, iż dołoży wszelkich starań, by w naj
bliższej przyszłości doszło do porozumienia 
oraz dalszego pełnego uruchomienia przerwa
nych częściowo prac. W sprawie robót przy 
regulacji rzeki Jaf:i.ieni minister poczynił stara
nia, by część koszt6w p0nosił sejmik łcidzki. 

Magistrat w Qsobach p,p.: prezydenta Rżew
ski ego i wiceprezydenta Wojewódzkiego podał 
projekt. by robotników zwolnionych ostatnio z 
pracy przyjęły władze powiatowe i zużytkowa
ły przy robotach własnych. Minister J asio
nowski oświadczył, iż sprawa ta napotyka na 
poważne trudności, gdyż sejmik będzie chciał 

zatrudnić przedewszystkiem swoich robotników 
dawniej już zwolnionYGh. Zaznaczył on, iż 

kontynuowanie robót miejskich zależne jest tyl
ko od możliwości technicznych, oraz zasobów 
pieniężnych miasta, wobec czego nadal będzie 

O tym decydować tylko Magistrat. 

W sprawie emigracji robotników polskich 
do Francji p. minister f oświadczył, iż zanim 
rozpocznie się werbunek urzędowy, co . może 
potrwać jeszcze ozas dłuższy, dążyć będzie do 
uformowania list robotników. kt6rzyby chcieli 
wyjechać do Francji poza werbunkiem urzędo

wym. Co do kredytów na dalsze prowadzenie 
robót publicznych p. ]asiooQwski nie dał żad

nych konkretnych zapewnień, oświadczył nato
miast, iż będzie czynił zabiegi w tej sprawie 
w ministerstwie skarbu. 

Osobiste. 
W sobotę, d. 6 b. m. wyjechali 

na zjazd Związku miast przedstawi .. 
ciele m. Łodzi w osobach pp. prezy
denta Rżewskiego, wiceprezydenta 
Wojewódzkieg9 oraz dwunastu ra
dnych. 

Na polski Czerwony krzyż. 
Pan J. KI. składa mk. 25 jako 

przegrany zakład z p. B. Kotkow
skim. 

o 6 Ł O S Z E rt I E. 

L 

Podaje się do wiadomośd ZwiązkaRzeźników Żydo"",,", 
ski e h, że czlonkowie Z\\?iązku, którzy dotyehQzas nie zwróeili 
jesz<:ze kwitów kaucyjnych na bydło, win-ni je złożyć lA) Kan ... 
cdarji Wydziała Zaprowiantowonia l'liasta, al. :)rednia Ng 16, 
najpóźniej do dnia 15 grudnia 1919 roka, w przech\?nym bo~ 
wiem razie kwity po'"'wyższe tracą swą war,tość. 

a g i st r at II I 
i'lI 

, -I 

Ogłoszenie. ·l 
Przedsi\biorey, którzy pragną zawrzeć z 1'\agistr5tem m. ŁOI-l 

dzi amow\ na \\?ywózkę śmieei z gmachów, zOjętych przez wtC\dze 
miejskie i państwowe, winni ztożyć do dn. 15 gradnia 1919 r. Q o ... 
dzino 12 w poładnie, w Dzia.le Oezyszczenia 1'1iasta VII ... a , Nowy 
Rynek 1, pokój 11, pod5ni5 ID zamkniętych kopertach z podaniem 
wynagrodzenia roczneQo ID ogólnej samie. 'Tamże udziela się 
bliiszyeh informę!cyj. 

agisłrat. 

II====================:=:!.. 
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Ponownie z",?raca się uwagę ladności żydowskiej, że wcią ... 
gaDie urodzeń do reQestl~{i stan~ cywilnego, !1}ł mocy ~IprzednieQo 
zgI'oszcnia i<2h w rablnacle, nalezy askateczDlc "'? prZe<21ągu osmlU 
dni od dnia narodzin. 

Zameldowanie obo\\?iązaje: 

1. prawowitego ojca, a \XI razie niemożności stC'\wienia 
się jego, matkę dziecka lub inne osoby, 

2. akuszerkę, obecną przy porodzie, 
3. lekarza, obecnego przy porodzie, 
4. właściciela, względnie rządcę domu, 
5. w wypadkach arodzeń w publicznych klinikach położlool 

niczych lub szpitalach, obowiązClI"lym jest do zameldo~ 
wania wyłącznie kierownik zakładu. 

Zawiadamia się również, iż nowożeńcy, niezwłocznie po 
ślabie, winni się stawić w biarze Urzęda Stana Cywilnego z pod ... 
pisanym przez nadrabina zaświadczeniem o dokonaniu religijnego 
obrzędu ślaba, celem spisa.nia odnośnego akta. 

Zgłaszający winni zjawić się do, Urzęda Stanu Cywilnego, 
al. Zachodnia 1fg 52, w nsystencji dwóch świadków. POŚ R EDN rCy 
Sl\WYŁ1\CZENł. Uchylający Się od tego obowiązku będą karani. 

Obowiązanym do zgłaszania osobom z pośród ladności ży ... 
dowskiej poleca się wykonanie tego we właściwym czasie dla ani ... 
knięeia kar, przc\\?idzianyeh art. 424 Kodeksu K.arnego. 

·111 
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~ Licytacje przymusowe. ~ 
t1 VI środę, d. 10 grudnia 1919, odbędą się I1astępająt:e liQytacje 
li za gotówkę. Między god~. 9-2 przed poł.: al. Aleksandrowska . 
~ Ng oB-kredens, 'ć"szafa, komoda, maszyna do szycia, al.' Średnia ~ 
o~' Nr1 4-2 krzesła, serweta biała," o~ 

, 

Vl Qzwartek, d. 11. graduia 1919. o dbędą si ę następai'lce li ~ , 
, <!ytaeje za Qotówkę. Między godz. 9-2 przed poł.: al. Dzielna' 

. 1ft:! 22-kasa, szafa, 2 biurka, al. Pańska Mg lS-obras. . 
~ ,~piątek, d. 12. gradnia 19,19. odbędą się następające licytację ~ 
,,~ za gotowkę. Między godz. 9-2 przed poł.: al. Nowa 1fa 22-la"" A 
~ str(}, al. 1\lidztwskoa ,li 120-otOIDftnll, aL Horofi, Ng 20j22-lastro. ~ 

V Łódź, p. 6.XII.19. Miejski Urząd Sekwestracyjny. V 
O-=::::.!(!)I::::::::=I~@~~~®~~~t-=:::::l®t::;:::=.t~(jJ.:::::::=-t~@]::::=::-4~@~D 

Wydawnictwo Zarządu Miasta Łodzi. 
Odbito w. tłoczni,B~ciHoIcrnanw:Ł.odzjt ul. ZawadzkaN$l 7~ 




